
To ten moment kiedy Twoje życie zmienia kierunek.  
Wtedy czujesz, że W KOŃCU coś się zmienia.
Na lepsze.

W e r s j a  p o l s k a

Święty Graal
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Chcieli odnaleźć te wielkie i małe momenty w życiu, które sprawiają, że 
życie zmienia się na lepsze.
Znaleźli wiele Graali. Graale były małe. Na przykład kiedy w końcu 
założysz super kapelusz w lato. Albo kiedy masz 62 lata i w końcu się 
pochuśtałeś. Są też większe Graale, na przykład historia Kenta, który 
chciał upić się na śmierć, ale zaczął pracować w Centrum Kultury, 
śpiewać piosenki jazzowe i pisać książkę.
Co możesz zrobić żeby i Twoje życie było trochę lepsze? W projekcie 
europejskim “Poszukiwanie Świętego Graala” staramy się znaleźć 
drogę do naszych własnych Graalów, określić czym są, podzielić się 
nimi i zainspirować.
W tej książce elektronicznej możesz przeczytać co odkryliśmy!

The ERASMUS+-Project “The search for the Holy Graal” Key Action 2: 
Strategic Partnership Projects, AGREEMENT n° 2019-1-PL01-KA204-
065672

c z t e r y  m ą d r e  o r g a n i z a c j e 

D a w n o ,  d a w n o  t e m u  ( w  2 0 2 0  r o k u )

rozpoczęły swoją podróż w poszukiwaniu świętego Graala.

A d o l f o  C e l i s

Z e s p ó ł  f i l m o w y  z e  S z w e c j i

R o l f  H e n d i l - F o r s s e l l

M a r i t a  J o n o l s

P e t e r  K a r p p i n e n
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Z e s p ó ł  m u z y c z n y  z  P o l s k i Z e s p ó ł  a r t y s t y c z n y  z  W ł o c h

S e b a s t i a n  W ł o d a r e k

J a n  S k i b a
L e a  E w e r s

M a g d a l e n a  S p a l e n i a k

W o j c i e c h  B i r t u s

L e o n i e  E b e r l

M i r i a m  P o r ę b s k a

J a r e k  M a r c i s z e w s k i

J a c e k  C i e ś l i c k i  ( H e  i s  n o t  o n  t h e 

p h o t o  b u t  H e  r e c o r d e d  t h e  m u s i c )

M a r t a  R i z z e l l o

 M a r i a n g e l a  A b a t e

A n n a  S c o l o z z i

A n d r e a  A n a s t a s i a
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Włochy

Amici di Nico ONLUS to sieć usług społecznych i asystentury 
dla osób w spektrum autyzmu. W Amici używają wielu kreaty-
wnych materiałów jak: ilustracje, rysunki, obrazy i plastyki, 
żeby umożliwić wszystkim bycie kreatywnym i ćwiczyć ważne 
umiejętności społeczne.

Szwecja

Medis 5 to ośrodek kultury, który produkuje wszystkie rodzaje 
sztuki; teatr, muzykę, sztukę wizualną, zdjęcia, film, poezję 
i warsztaty prowadzone przez profesjonalistów. Medis 5 
występuje we wszystkich częściach kraju.

Irlandia Północna

The Playhouse to jedno z najbardziej lubianych centrów sztuki 
w Irlandii Północnej. Założone w 1992 roku, ma na celu  
tworzenie społeczności, świętowanie różnorodności i  
wspieranie ludzi przez sztukę.  Jesteśmy światowymi liderami 
w używaniu sztuki, żeby budować pokój, jako teatr, który wiele 
razy został nagrodzony- jako pierwsi pokazujemy nową sztukę 
w prawdziwym i wirtualnym świecie. Używamy sztuki i edukac-
ji, żeby nazwać głęboko osadzone w społeczeństwie problemy. 
Wspieramy rozwój osobisty i dobre samopoczucie. 
Liczymy się w naszej społeczności lokalnej, w społecznościach 
światowych łączymy wiele różnych osób i grup. 
Pracujemy jako społeczność i dla społeczności. Używamy 
kreatywności i wyobraźni aby unowocześniać, oferować to co 
najlepsze i przestrzeń na tworzenie nowych znaczeń, które z 
nami pozostaną. 
Główne aktywności w The Playhouse:  
#Teatr: Co roku The playhouse prowadzi i produkuje przedst-
awienia, opery, muzykę, występy komediowe, taniec i zajęcia 
dla dzieci, na które uczęszcza ponad 15 000 osób.  
 
#Nauka:Co roku The Playhouse pozwala setkom ludzi brać 
udział w kwalifikacjach do Programu nauki nieformalnej sztuki i 
wspiera ludzi w każdym wieku i o różnych umiejętnościach,  
z różnych społeczności w Irlandii Północnej.  
 
#Relacje i budowanie pokoju: The Playhouse pracuje w jednych 
z najbardziej zróżnicowanych miejsc w Irlandii Północnej. Już 
od 29 lat promuje używanie sztuki w uzdrawianiu, rozumieniu, 
pojednaniu i wprowadzaniu zmian.

Polska

PSONI ma duże doświadczenie w pracy z osobami z niepełno-
sprawnościami intelektualnymi i ich wspieraniu w wielu 
częściach życia. Wspierają ich przez teatr, muzykę, sztukę, 
sport i trening w byciu liderem.PSONI chce stworzyć równe 
możliwości dla osób z niepełnosprawnością intelektualną. 
PSONI pracuje, żeby prawa wszystkich ludzi były szanowane, 
co pozwoli na udział tych osób w życiu społecznym.
Teatr Razem, Zespół Remont Pomp i Orkiestra Vita Activa 
występowały nie tylko w Polsce, ale też za granicą

Zespół
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2 Historie

4 Co robić a czego nie robić

6 Pierwszy raz

Spis treśc

3 Filmy Świętego Graala

5 Historie z Polski

1 To my



To my

6 T HE HOLY G R A IL ER ASM US+

Kent Sidvall

Michal Milka

Sylwia Zarembska

Sebastian Wlodarek
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Andzej Wajer

Wojtek Leszczuk

Janek Skiba

Nils Ellbäck



Jestem Marta i mam 21 lat, teraz powiem wam coś o sobie.  
W wieku 14 lat zaczęłam przychodzić do centrum Matino i 
to tutaj nauczyłam się cierpliwości, żeby nie przeszkadzać 
innym. To oni szybko zauważyli że bardzo lubię spędzać czas z 
innymi. Wcześniej moje życie też było piękne, ale czasami było 
mi smutno, bardziej i częściej niż teraz. Teraz moje życie jest 
dużo lepsze i piękniejsze.Czuję się dużo lepiej i jestem bardziej 
pewna siebie. Nauczyłam się co jest dla mnie dobre, a kiedy 
lepiej odpuścić. Kolejna znacząca w moim życiu zmiana to kiedy 
nauczyłam się podejmować samodzielne wybory. W moim życiu 
jest wiele ważnych dla mnie osób na przykład moja najlepsza 
przyjaciółka, której od dawna nie widziałam. Oprócz niej jest też 
moja mama, z którą się bardzo dobrze dogaduje. Rodzina zawsze 
była dla mnie ważna.

John Boy mieszka w Ballymoney w Irlandii Północnej.  
John Boy mówi, że najważniejsza jest Twoja rodzina,  
miłość i optymizm. John Boy jest głuchy i niewidomy. 
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Marta Rizzello John Nicholl
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Trudne dla mnie było znaleźć pracę. W fundacji “Sprawni inaczej” 
zorganizowano dla mnie staż w restauracji Browar Spółdzielczy.  
Po 3 miesiącach dostałem pracę! :)  
Myślę, że mojej szefowej podobało się, że jestem bardzo otwarty 
i dużo mówię! Pani Agnieszka- moja szefowa- jest bardzo miła. Od 
początku miałem bardzo jasno określone obowiązki, o których 
wykonywaniu uczyłem się w czasie stażu. Pani Agnieszka prowadzi też 
fundacje, w której osoby z niepełnosprawnościami uczą się nurkować. 
Dzięki temu mogę teraz nurkować i czasami jeżdżę nurkować do  
Turcji. Przez ćwiczenia w nurkowaniu stałem się bardziej zrelaksowany.  
Każdy powinien się zrelaksować po ciężkim dniu pracy. Jest to też  
rehabilitacja: ćwiczenia w wodzie. 
W pracy miałem kłopot kiedy jeden z barmanów poprosił mnie o 
pomoc. Chciał żebym został po moich godzinach pracy.  
Nie byłem pewny czy  
powinienem to zrobić. Nie wiedziałem czy dam radę to zrobić. 

STORIES Jestem osobą, która ma trudność z mówieniem “nie”.  
Zostałem wsparty przez terapeutę ze “Sprawni inaczej:. 
Przyszedł kilka razy do mnie do pracy, wykazując zainteresowanie 
tym co robię i jak się czuję. Dzięki temu poczułem się bardziej 
pewnie. To pomogło mi nawiązać lepsze relacje z moimi kolegami 
z pracy. Przyzwyczaiłem się do pracowania. Barmani są miłymi 
ludźmi i pokazali, że mi ufają. Po jakimś czasie naprawdę polubiłem 
swoją pracę! Teraz kiedy ktoś potrzebuje pomocy,  
po prostu pomagam!  
Moja praca bardzo mnie zmieniła. Uspokoiłem się. W fundacji 
otrzymałem nawet za dużo wsparcia. W tym miejscu mogłem z 
łatwością z każdym się dogadać. Ale w pracy wiele razy byłem sam, 
muszę być samodzielny. W pracy jest świetna atmosfera, a kiedy 
jest dobra atmosfera to nie ma stresu.

A N D R Z E J  W A J E R

 W pracy jest świetna atmosfera, a kiedy jest 
dobra atmosfera to nie ma stresu. 
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Nie wiem czy wiecie ale jestem aktorem od 16 lat! Gram w Teatrze Jarka 
Rebelińskiego, Teatrze Razem. Przygoda z teatrem zaczęła się od Jarka 
Marciszewskiego i Jarka Rebelińskiego, znali mnie, widzieli sposób w jaki 
się poruszam i powiedzieli, że powinienem dołączyć do teatru. Razem 
z moją wolontariuszką (z Programu Starszy brat, Starsza siostra) 
zacząłem chodzić na próby. Na początku to nie było łatwe, miałem 
pewne kłopoty (inni nas tam nie chcieli) ale złapałem bakcyla. Teatr jest 
początkiem wielkiej zmiany w moim życiu: stałem się interesującym 
mężczyzną, spotkałem wielu nowych przyjaciół zarówno z jak i bez 
niepełnosprawności i wolontariuszy.
Wielu ludzi zaczęło we mnie wierzyć i wierzyć, że mi się uda. Zszokowało 
mnie to. Zacząłem się czuć potrzebny, doceniany.
Dzięki temu jak byłem wychowany, od zawsze byłem bardzo otwartą 
osobą. Wiele podróżowałem z mamą. Kiedy zostałem aktorem Jarek 
Rebeliński powiedział, że urodziłem się z talentem.

A N D R Z E J  W A J E R  D R U G A  H I S T O R I A

M I C H A L  M I Ł K A

Aktorstwo mnie zmieniło. Czuję się potrzebny.

Przez wiele lat miałem problemy zdrowotne i żaden doktor nie 
mógł mi pomóc. Raz kiedy byłem w szpitalu doktor Wierzba, 
lekarka która zajmuje się genetyką przyszła do mnie.To ona jako 
pierwsza przepisała mi gastrologię. To też ona przedstawiła rodz-
inie Romskiej, Masyja, którzy zajmowali się mną kiedy moja mama 
nie mogła być ze mną. Później doktor Wierzba wysłała mnie na 
badania genetyczne. Podejrzewała zespół Williamsa i miała rację. 
Opowiedziała mi o zespole Williamsa. Teraz lekarze wiedzą lepiej 
jak mi pomóc. Doktor wierzba zajmuje się mną od wielu lat. 
Wiem, że zawsze w razie kłopotów zdrowotnych mogę do niej 
zadzwonić. Jest dla mnie jak ciocia. Doktor Wierzba jest radosna, 
zawsze się uśmiecha, energetyczna i lubi pomagać.
Razem z nią i Oskarem (inną osobą z zespołem Williamsa) 
założyliśmy Stowarzyszenie Zespołu Williamsa, pierwsze w 
Polsce! Zaczęliśmy spotykać się z innymi osobami z tym zespołem 
i szerzyć świadomość na temat zespołu.



11 T HE HOLY G R A IL ER ASM US+

Dzięki Zespołowi Downa mam bardzo rozciągliwe mięśnie  
i mogę pokazać wiele wyrazów twarzy.

I Aktorstwo zmieniło mnie. Czuję się potrzebny. Jest wiele ludzi,  
którzy we mnie wierzą. W moim życiu było wiele trudnych  
sytuacji, ale przyjaciele z mojej grupy mi pomogli.

G R A N I E 
M N I E 

Z M I E N I Ł O

D Z I Ę K U J Ę

T E N

S E B A S T I A N  
W Ł O D A R E K

“Nie dać się, trzymać się” 
 “Don’t give in, hold on”

Kiedy pierwszy raz szedłem do Warsztatów Terapii 
Zajęciowej nie wiedziałem co na mnie czeka.  
Stresowałem się i nie chciałem iść. 
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Pierwszego dnia siedziałem sam, bo nikogo nie znałem. Uczestnicy 
zaczęli do mnie podchodzić, żeby się przywitać i przedstawić. To 
było super! Dwoje instruktorów z WTZ pokazało mi co i jak mam 
robić. Moim pierwszym zadaniem była praca w kuchni. Instruktorzy 
pokazali mi jak się tam pracuje, np.: jak nie spalić jedzenia, jak 
włożyć blachy do piekarnika. Te Panie wiedziały jak ze mną  
rozmawiać i jak mnie wesprzeć. Potrafiły znaleźć ze mną wspólny 
język. Zawsze mogłem o wszystko zapytać. Miały dużo  
cierpliwości. Nauczyłem się tam gotować. Dzięki temu nauczyłem 
się też jak rozmawiać z innymi osobami z niepełnosprawnościami. 
To ważne, żeby znaleźć coś co nas łączy. Pierwszego dnia byłem 
bardzo zestresowany, ale kiedy zacząłem pracować, dostałem 
dobre wsparcie i wszystko dobrze się skończyło. Po takim  
pierwszym dniu, czułem się dużo lepiej.

Około osiem lat temu dowiedziałem się o istnieniu Remontu Pomp.  
Po rozmowie z Jarkiem- koordynatorem zespołu, postanowiłem,  
że chciałbym dołączyć. Na początku było to dla mnie bardzo 
trudne, bo byłem w dwóch grupach: Orkiestra Vita Activa i zespół 
Remont Pomp. Musiałem wybrać jedno miejsce i wybrałem 
Remont Pomp. Jednym z powodów była nazwa zespołu, która 
mi się bardzo spodobała.  Na początku, na pierwszych próbach, 
ciągle nie byłem pewny swojego wyboru. Nie wiedziałem co 
mnie czeka po dołączeniu do tej grupy. To co najbardziej mi 
pomogło to świetna atmosfera, Jarek i Tomek. Kiedy pierwszy raz 
spróbowałem zagrać na bębnie, Jarek zauważył, że mam dobre 
poczucie rytmu. Tomek nauczył mnie grać na instrumentach 
“stołowych”. Powiedzieli mi, że mam dobre poczucie rytmu. 
Jestem stworzony do bycia muzykiem, czego nie wiedziałem 
wcześniej. Ale muzyka to nie jedyna rzecz jaką zyskałem po 
dołączeniu do zespołu; Będąc w zespole otworzyłem się na 
ludzi, stałem się bardziej pewny siebie w kontaktach z ludźmi 
bez niepełnosprawności. Osoby bez niepełnosprawności nie 
wiedzą dużo o życiu z niepełnosprawnością,  nie wiedzą, że osoby 
z niepełnosprawnościami mogą grać w takim zespole. Właśnie 
Ci ludzie zaczęli pojawiać się na naszych koncertach, pytać o 
nas i okazywać zainteresowanie. Zaczęli nas zauważać. Kolejną 
rzeczą, która pomogła mi w kontaktach z innymi to wolontariusze 
zagraniczni. Co roku w zespole pojawiają się nowi wolontariusze 
z innych krajów. Dzięki nim zacząłem mówić po angielsku. Bycie 
częścią zespołu pomaga mi też radzić sobie ze stresem.Przed 
pierwszym koncertem bardzo się bałem. Będąc w zespole 
pokonałem tremę. Teraz stres przed wejściem na scenę jest dla 
mnie czymś normalnym. Bycie w Remoncie Pomp to też wiele 
nowych doświadczeń. Teraz jestem gotowy na wyzwania! Na 
koncertach gramy teraz z profesjonalnymi, znanymi  
muzykami jak Mikołaj Trzaska. Mam nawet listę muzyków z 
którymi chciałbym wystąpić. Przyjaźń i wspólne granie to dla mnie 
coś bardzo ważnego. Miałem możliwość pojechać do Australii. To 
było dla mnie świetne doświadczenie. Pojechałem grać na drugi 
koniec świata!

D Z I Ę K I 
Z E S P O Ł O W I 

M U Z Y C Z N E M U 
M A M  T E R A Z 

B A R D Z O  F A J N Ą 
G R U P Ę  Z N A J O -

M Y C H .
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S Y L W I A 
Z A R E M B S K A

”Lubię być niezależna. Lubię robić  
wiele rzeczy samodzielnie. ”

Terapeuci z którymi pracuje wspierają mnie w tym jak myśleć 
i robić różne rzeczy samodzielnie. Praca z terapełtami daje 
mi czasami poczucie, że jestem taka jak oni. Że jestem na 
wyższym poziomie. Lubię pracować z Panią Pauliną i z Panią 
Zosią i z moim nowym  
terapeutą Panem Adamem. 
Są fajni i zabawni. Nigdy nie są na mnie źli. Lubię być  
traktowana na równi. Nie chcę, żeby moi terapeuci byli dla 
mnie jak opiekunowie. Czasem marzę o tym, żeby być z nimi na 
równym poziomie. 
Lubię być niezależna. Lubię robić wiele rzeczy samodzielnie. 
Pojechałam do Warszawy z jednym terapeutą i bardzo dobrze 
sama sobie poradziłam. Wzięłam udział w warsztatach  
prowadzonych na dużej konferencji.



14 T HE HOLY G R A IL ER ASM US+

W O J T E K 
L E S Z C Z U K

”Dzięki teatrowi mogę funkcjonować  
dużo lepiej.”

Nie byłem dobrze zdiagnozowany aż do 29 roku życia. Wcześniej 
lekarze myśleli, że mam padaczkę i przepisywali mi mnóstwo leków, 

które mi nie pomagał. 
Trzęsły mi się ręce, miałem problemy z chodzeniem, czasem 
gryzłem się w język lub krzyczałem w czasie ataków, aż mnie 
bolała cała buzia. To ja sam zauważyłem, że drżę po zjedzeniu 
niektórych rzeczy. Moja mama chodziła od lekarza do lekarza 
szukając rozwiązania i pomocy. Po długim przekonywaniu lekarz, 
pod którego opieką wtedy byłem, zapisał mnie na specjalny test 
w Warszawie. Wynik tego testu pokazał, że nie mam padaczki. 
To właśnie tak dostaliśmy się do profesora Limona, a później do 
profesora z Gdańska- Sławka Leszka. W czasie spotkania z pro-
fesorem nagle dostałem ataku, który profesor nagrał telefonem, 
wtedy potwierdził, że nie jest to padaczka. Test nakłucia lędźwio-
wego wykazał, że brakuje mi przekaźników cukru do mózgu. 
Leczenie to po prostu odpowiednia keto dieta. Moja mama bardzo 
ucieszyła się, że będę leczony dietą, ale nie spodziewała się, że 
będzie to aż takie trudne. Powoli różne objawy zaczęły znikać. 
Przed podjęciem leczenia nie mogłem przejść nawet 10 metrów, 
teraz mogę iść nawet 15 kilometrów bez bólu w nogach!.

Długo nie mogłem zaakceptować tego, że niektórzy źle oceniają 
osoby z niepełnosprawnościami. Na przykład kiedyś byłem z 
moim bratem na spacerze do zoo. Nagle bardzo mocno zaczęły 
mnie boleć palce u stóp przez co poruszałem się chwiejnie. Przez 
przypadek wszedłem na ścieżkę rowerową. Rowerzysta, który 
jechał za mną bardzo się zdenerwował, zszedł z roweru i zaczął 
mnie wyzywać. Powiedział, że ludzie tacy jak ja nie powinni wycho-
dzić z domu. Natychmiast mój brat powiedział, że jeśli ten Pan nie 
przestanie się tak zachowywać to porozmawiają inaczej. 
Było to dla mnie bardzo ważne przeżycie. Po pierwsze mój brat 
mi pomógł, a po drugie wytłumaczył mi, że niektórych nie da się 
zmienić, nie da się zmienić ich podejścia do osób  
z niepełnosprawnościami.

D R U G A  H I S T O R I A
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Jakiś czas temu miałem duży problem z agresją i szacunkiem do innych. 
Kiedy się denerwowałem od razu wychodziłem z pomieszczenia. Jeszcze w 
szkole inni zaczęli mnie zaczepiać, chciałem się jakoś obronić więc na nich 
krzyczałem i ich obrażałem.
 Kiedy zacząłem chodzić na Warsztaty Terapii Zajęciowej, moja mama 
zapisała mnie na zajęcia z psychologiem. Pani psycholog bardzo mi pomogła. 
Wyjaśniła mi, że ciągle się złoszcząc daleko nie zajdę, że w taki sposób tylko 
narobię sobie wrogów.  
Powiedziała mi też, żebym nie dawał się tak łatwo sprowokować do złości.  
Na początku ta zmiana była dla mnie bardzo trudna, ale w WTZ miałem in-
struktorów, którzy zawsze byli dla mnie dostępni i rozmawiali ze mną w razie 
kłopotów. To oni pomogli mi zrozumieć co i kiedy robię niepoprawnie, byli 
ze mną bardzo szczerzy. Nowi znajomi też mi bardzo pomogli. Na początku 
moje relacje z innymi uczestnikami WTZ były dla mnie mało istotne.  
Monika- instruktorka w WTZ- pomogła mi się odnaleźć, pokazała kto gdzie 
pracuje i przedstawiła mnie wszystkim. Dzięki temu udało mi się nawiązać 
kontakt w WTZ z uczestnikami z niepełnosprawnościami. Zespół Remont 
Pomp, do którego dołączyłem będąc jeszcze w szkole, to moja grupa 
świetnych przyjaciół. Jarek- prowadzący zespół, sprawia, że w naszej grupie 
jest świetna atmosfera. Jarek jest bardzo dobrym nauczycielem i współ 
członkiem zespołu. Jest bardzo  
ciepły i cierpliwy nie tylko dla mnie, ale dla wszystkich z naszej grupy. 
Pomaga nam nie tylko w graniu muzyki. Dzięki pracy z Jarkiem z Remontu 
Pomp i Moniką z WTZ, nauczyłem się jak wartościowa jest wierność. 
Uważam, że wierna osoba robi rzeczy nie tylko dla siebie, ale też wspiera 
innych. Teraz poprawiły się moja komunikacja i szczerość.  
Z łatwością kontroluję swoje emocje, jestem miły dla innych. Potrafię zach-
ować swoje przyjaźnie

J A N E K  S K I B A

“Teraz poprawiły się moja komunikacja  
i szczerość.”
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N I L S  E L L B Ä C K
K E N T  S I D V A L L

Na początku moje życie nie było wspaniałe. Próbowałem znaleźć 
miejsce do którego należę. Swoje miejsce. Kiedy skończyłem 
szkołę zacząłem pracować w oczyszczaniu miasta i ogrodnictwie, 
ale żadna z tych rzeczy nie jest w moim stylu. Jedyną rzeczą w 
której się odnajduję i jestem dobry to tworzenie i rysunek. To 
jest właśnie to! I nagle mnie olśniło! Wpadłem na świetny pomysł: 
zostanę animatorem i reżyserem. Znalazłem idealną dla siebie 
pracę. Moje miejsce pracy nazywa się Medis 5.  
W końcu moje życie stało się bardzo, bardzo, bardzo dobre i 
szczęśliwe. Mam teraz świetne życie.

“Mam teraz świetne życie.”

“Po wykonaniu pierwszych trzech pozycji w czasie treningu jogi 
wyszedłem na papierosa i poprosiłem Boga o przebaczenie za to 

że palę i jestem agresywny”

Kent opowiada, że przebył długą drogę z ciemnej strony społeczeństwa 
w stronę bardziej stabilnego trybu życia. “Miałem 56 lat i myślałem, że 
życie nie ma nic więcej do zaoferowania.Mój przyjaciel był na oddziale 
psychiatrycznym, a nowy pomysł na biznes Moonshine- Martina się nie 
udał. Jedyne na co czekałem to butelka z alkoholem i wczesna śmierć. W 
oczekiwaniu na swoje zbliżające się wielkimi krokami odejście zacząłem 
czytać swój stary pamiętnik. Z wielu powodów i przez brak doświadcze-
nia często spotykałem i wiązałem się z ludźmi, którzy byli fanatykami 
dziwnych przedsięwzięć. W moim pamiętniku pisałem o początkach i 
bankructwie biznesu Teddy Bear. O podejrzanych ludziach zbierających 
się w eleganckich kwaterach na ceremonię kościoła zielonoświątkow-
ców. Bardzo religijni narkomani, prostytutki, konserwatywni Mormoni, 
którzy mieszkają na klatkach schodowych i w schroniskach. 
Moja historia pokazuje, w mojej opinii, że osoby z fanatycznym  
podejściem, z ograniczoną wizją i zbyt silną wolą, ale zbyt słabą wiedzą 
ogólną, często do siebie ciągnie.
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Ciekawość to klucz do wiedzy, doświadczenia, oświecenia i mądrości. 

Szukaj! Nigdy nie przestawaj się uczyć! Nie poddawaj się póki żyjesz! 

Znajdź to czego naprawdę chcesz!

https://www.youtube.com/watch?v=jzKr3ZLhkXY



Film o Świętym Graalu
- Szwecja
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mieszkałem na ulicy,
żebranie pieniędzy.
Życie nie miało sensu.
tym szybciej mógłbym się upić
na śmierć tym lepiej.
Medis 5 sprawił, że odkryłem, że 
moje talenty mogą przydać się 
innym.

https://www.youtube.com/watch?v=vHMWY9teJ1I



Film o Świętym Graalu
- Polska

6

4

“Tak naprawdę, żeby znaleźć 
ŚwiętegoGraala trzeba być po prostu 

otwartym na innych”

T E A T R  R A Z E M
W O J T E K  L E S Z C Z U K

Teatr Razem

5

“To było magnetyczne. Jestem 
akceptowana i wszystko idzie jak 

burza!”

R A D I O  S O V O
S Y L V I A  Z A R E M B S K A

dziennikarz radiowy

“Remont Pomp to zespół w którym 
gram na saksofonie.“

R E M O N T  P O M P
J A N E K  S K I B A

saksofonista

1

 “Pokaż swoje umiejętności.”  

B R O W A R  S P Ó Ł D Z I E L C Z Y

A N D R Z E J  W A J E R

barman

2

“Teraz wiele się dzieje. Brałem udział 
w programie telewizyjnym“Down 

the Road” To zmieniło moje życie na 
lepsze.” 

T E A T R  R A Z E M
M I C H A L  M I L K A

Aktor

3

w zespole mamy osoby z i bez  
niepełnosprawności. Nie widać różnic 

bo 
wszyscy gramy w jednym zespole.”

R E M O N T  P O M P
S E B A S T I A N  W L O D A R E K

Percussionist
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https://www.youtube.com/watch?v=NXcGArmy_8g
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Dziewczyna z mówiącym okiem
Z A I R A  M A L U J E  P O N U R E 
K R A J O B R A Z Y  I  M R O C Z N E 
M I A S T A . 
Zaira siedzi samotnie na szkolnym podwórku.  
Chowa się w swojej bluzie. W tym czasie  
inna dziewczyna, 
Martam jest radosna przez prawie cały  
czas. Śpiewa i tańczy. Niektórzy uważają, 
 że jest nieco dziwna. 
Maluje dziewczynę z jednym, dużym  
okiem. Zaira zauważa rysunek i od razu coś ją do niego 
ciągnie, jakby to oko ją obserwowało. Zaira czuje moc i 
energię, którą roztacza wokół siebie Marta. “To prezent 
dla Ciebie” Marta mówi Zairze. 
 “Jesteś moją specjalną przyjaciółką.” W tej chwili Zaira  
orientuje się, że ten prezent- rysunek Marty, odmieni jej 
życie. To oko do niej szepcze. Jeszcze nie wie co ma do 
przekazania to oko, ale wie, że to co mówi jest bardzo 
ważne. Zaira potrafi, powinna spróbować! Czuje energię 
i ciepło Marty. “Jesteś moją specjalną przyjaciółką.” 
Wszyscy uwielbiają ubrania Zairy. Otrzymała od Marty 
odwagę, żeby zostawić za sobą wszystkie niepewności 
i stanąć twarzą w twarz ze światem. Zaira poszła do 
szkoły projektowania ubrań i wie, że świat należy do niej.

Film o Świętym Graalu
  - Włochy

https://www.youtube.com/watch?v=R7h9s8WslXs
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N A Z Y W A M  S I Ę  J O H N 
N I C H O L L ,  A L E  M O J E 
I M I Ę  M I G O W E  T O 
J O H N  B O Y ,  T O  J A !

IJestem z Irlandii Północnej, z małej wioski, 
która nazywa się Ballymoney. Mieszkam tu 
przez całe swoje życie z rodziną. Urodziłem 
się głuchy, widzę świetnie, ale moim językiem 
ojczystym jest język migowy.

Nagrania z Youtube

Wiadomość dla Ukrainy od Andrew i John Bo 

https://youtu.be/sA50FSKVQ1Y 

Komedia Andrzeja na temat „Komunikacja” 

https://youtu.be/P3TyuL-s-Q4

Wprowadzenie do Andrew Thompsona i Johna Boya od 

https://www.youtube.com/watch?v=KGdZu-xNqFE 

Film o Świętym Graalu
- Irlandia Północna

The Holy Grail | E-book Launch | The Playhouse 

https://www.youtube.com/watch?v=3xSyRlmczKU

 The Holy Grail Project | Performers Andrew Thompson  

and John Boy | The Playhouse 

https://www.youtube.com/watch?v=tcQxzxcmCjc

https://www.youtube.com/watch?v=B0Injr7rOBQ



1 2

“Nie powinniśmy mieć “specjalnych festiwa-
li”  

i powinniśmy pozbyć się barier”

P R O J E C T  L E A D E R

J A R E K  M A R C I S Z E W S K I

lider projektu Świętego Graala i Remontu Pomp

“Sama nie jestem święta, ale biorę udział w 
projektach, gdzie uczestnicy mogą znaleźć 

swoje Święte Graale.”

P S O N I ,  P O L S K A

J A G O D A  B A Z Y L K O

pracownica
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HISTORIE
KADRY 
POLSKIEJ

https://www.youtube.com/watch?v=7P-2sv7EOu0 https://www.youtube.com/watch?v=8xxFit9tz9c



3 4 5

“Bądź sobą. I słuchaj tego co  
mówią uczestnicy”

P S O N I

M O N I K A  S Z A B L A

pracownica

“Dla mnie teatr to czasem wkładanie maski,  
ale też obserwowanie co się wydarzy  

kiedy tę maskę zdejmiemy,”

T E A T R  R A Z E M

J A R E K  R E B E L I N S K I

Reżyse

“Ok, ludzie mają niepełnosprawności, ale po 
prostu akceptuje się to jacy są i razem  

się dobrze bawicie.”

P S O N I , P O L S K A

W O L O N T A R I U S Z E

pracownica
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https://www.youtube.com/watch?v=8LGCk1o7Ntshttps://www.youtube.com/watch?v=yIczMoOitnk https://www.youtube.com/watch?v=_PiUhT37INY



6 7 8

“Bardzo podoba mi się to porównanie do 
Świętego Graala. To symbol czegoś dla nas 

ważnego,  
czegoś o co warto się starać.”

P S Y C H O L O G

U R S Z U L A  C Z A P L E W S K A

“Okazuj mniej litości, a więcej empatii.  
Przede wszystkim okazuj, że osoby z  

niepełnosprawnościami są takie same jak 
inni.”

M A M A

T E R E S A  L E S Z C Z U K

Mama Wojtk

“Dla mnie najważniejsze jest to, że on  
może powiedzieć, że jego życie jest szczęś-

liwe 
i spełnione.“

M A M A

M A G D A  S K I B A

poprzednia przewodnicząca PSONI
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https://www.youtube.com/watch?v=zV392cJzJ-ohttps://www.youtube.com/watch?v=UFLuQvqBrkchttps://www.youtube.com/watch?v=PG9fDCr1-NE



Tak:
Bądź szczery- jeżeli masz z czymś trudność powiedz mi, a nie 
omawiaj tego pod moją nieobecność. Bądź wierny- dla mnie 
oznacza to, że mogę powiedzieć pracownikom kiedy czuję się źle 
lub dobrze.

Nie:
Nie bądź wścibski- Nie lubię kiedy nauczyciele pytają się mnie z kim  
rozmawiałem. Nie wtrącaj się w rozmowy, które Cię nie dotyczą i 
nie komentuj w niewłaściwy, niemiły sposób. Nie mów mi co mam 
robić,  
kiedy pracuję nad czymś innym.

Janek Skiba

Tak:
Bądź szczery- jeśli chcesz mi pomóc  
Bądź prawdziwy- W miły i dobry  
sposób Bądź wrażliwy- Ja jestem  
bardzo wrażliwy. Jeżeli płaczę, doceniam  
kiedy ktoś przyjdzie mnie pocieszyć.

Nie:
Nie krytykuj mnie w krzywdzący sposób. 

Michał Milka
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W S K A Z Ó W K I  D L A  P R A C O W N I K Ó WCo robić a 
czego nie 
robić



Tak:
Ufaj- pracownicy i uczestnicy powinni sobie ufać. Jeżeli sobie nie 
ufamy, nic nie osiągniemy. Bądź szczery- Musisz być szczery. Co 
Ci się podoba a co nie? Używaj zdrowego rozsądku- wyzwania 
postawione  
przez terapeutów muszą być możliwe do osiągnięcia.

Nie:
Nie lekceważ- Nie mów mi, że muszę pracować do nocy i nie 
mogę wyjść do teatru. Nie mów mi, że w czasie wolnym nie mogę 
żartować z  
przyjaciółmi. Nie wybieraj ulubieńców i nie okazuj braku 
szacunku innym uczestnikom.

Wojtek Leszczuk

Tak:
Bądź wyrozumiały- zrozum kiedy nie jestem w stanie czegoś zrobić  
Bądź cierpliwy  
Bądź mądry

Nie:
Nie dziel- nie podoba mi się, że kiedy my mamy urodziny pracownicy 
jedzą nasze ciasta, ale kiedy to pracownik ma urodziny nam nie wolno 
zjeść ciasta, które oni jedzą w czasie zajęć z nami. 

Sylwia Zarembska
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Tak:
Bądź cierpliwy- Nie popędzaj mnie. Wykonuję wszystkie zadania w 
swoim tempie i wiem, że je skończę. Bądź wyrozumiały- czasami 
mam zły dzień lub coś dzieje się w moim życiu prywatnym. Mów do 
mnie w miły sposób i wyjaśnij mi wszystko dokładnie.

Nie:
Nie próbuj udowodnić że jesteś ode mnie mądrzejszy.  
Nie bądź arogancki- nie mów do mnie w niemiły sposób.  
Nie lekceważ- słuchaj co inni chcą Ci powiedzieć

Andrzej Wajer

Tak:
Bądź miły i uprzejmy 
Uśmiechaj się Wspieraj innych  
Miej dobre serce

Nie:
 Nie rozkazuj mi  
Nie wykluczaj mnie

Maria Krzempek
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Tak: 
J a k  r o z p o z n a ć  d o b r e  m i e j s c e  p r a c y ?
Medis 5 to najlepszy przykład. Medis 5 to poważna instytucja z 
dużymi  
ambicjami. Wspomagają rozwój i talenty wielu osób w spersonal-
izowany sposób. Myślą w bardzo przyszłościowy sposób i podejmują 
decyzje w demokratyczny sposób.

Kent Sidvall

Nie:
J a k  r o z p o z n a ć  z ł e  m i e j s c e  p r a c y ?
Mam wiele odpowiedzi na to pytanie, ale żadna z nich nie pokryje 
każdego aspektu. Aby skrócić i ułatwić długą i skomplikowaną historię, 
chodzi o  
niezrozumienie zamiast zrozumienia i braku współpracy, a wręcz  
współzawodnictwie. W niektórych miejscach pracują silni przywódcy, 
którzy jednak nie są zbyt inteligentni.

Nie: 
W s k a z ó w k i  d l a  m i e j s c ,  k t ó r e  c h c ą  s i ę 
p o l e p s z y ć 
 
Po pierwsze to musi być prawdziwa, szczera chęć zmiany.  
Resztę znajdziecie w mojej odpowiedzi na pierwsze pytanie.

Kent Sidvall

“ T O  B A R D Z O  W A Ż N E  M I E Ć  D O B R Ą 
R E L A C J Ę  Z  E D U K A T O R A M I . ”

Marta Rizzello

Tak
To co najbardziej lubię w pracy z edukatorami to kiedy są dostęp-
ni. Ogólnie są bardzo mili i przyjaźni. Co więcej wiedzą jak się  
zachowywać i co zrobić, żebyśmy dobrze się z nimi czuli. To 
ważne  
mieć dobrą relację z edukatorami. Jestem szczęśliwa kiedy  
pozwalają mi słuchać mojej ulubionej muzyki, to sprawia że czuje 
się bezpiecznie. Lubię kiedy gotujemy w czasie warsztatów,  
ale rysowanie 
i malowanie sprawia mi też przyjemność. I lubię kiedy  
razem się bawimy. 

Nie:
Zazwyczaj lubię pracować. Ale wszyscy jesteśmy inni.  
Czasami nie lubię kiedy nasz edukator głośno mówi,  
czuję się wtedy zagubiona. 

Marta Rizzello
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Tak:
To ważne że nasi instruktorzy są 
uprzejmi. Muszą uszanować nasz czas 
na spotkania towarzyskie, wyjścia. Są 
bardzo kulturalni.
Odzywają się w miły i spokojny sposób.  
Są weseli i potrafią żartować. 
 
Nie:
Nie podnoś na mnie głosu 
Nie rozkazuj mi

Agata Prud

Tak:
Słuchaj 
Tłumacz dokładnie 
Pomagaj 
Pracownicy powinni komunikować i 
szanować wspólne decyzje Informuj mnie o 
moich dobrych stronach 
Wspieraj mnie w rozwijaniu talentów 
Pracuj z nami biorąc pod uwagę to jakie  
umiejętności już mamy i jacy jesteśmy 
Bądź dyplomatą 
Nie mieszaj pracy z osobistymi uczuciami 
Bądź miły dla wszystkich Zobacz talenty  
w każdym z osobna 
Miej szczerą ochotę wprowadzać zmiany  
i zmieniać siebie

Nie:
Nie mów o mnie,  
przy mnie jakby mnie tam nie było.

Kent Sidvall

Bądź 
szczęśliwy i 
żartuj!
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A N D R Z E J  W A J E R
Andrzej Wajer Kilka lat temu po raz pierwszy 
poprowadziłem warsztaty artystyczne dla 
grupy obcokrajowców. To był pierwszy raz 
kiedy byłem prowadzącym. W czasie pan-
demii zacząłem po raz pierwszy ćwiczyć na 
rowerze stacjonarnym  
w domu.

PO RAZ 
PIERWSZY

J A N E K  S K I B A
We wrześniu po raz pierwszy wziąłem udział 
w programie telewizyjnym. Pojechaliśmy 
do Grecji i Chorwacji, to była moja pierwsza 
wizyta w tych krajach. W czasie tych wy-
jazdów wiele rzeczy robiłem po raz pierwszy: 
zmieniałem koło w aucie, kąpałem się w 
błocie…. Grałem też w serialu policyjnym 

po raz pierwszy w życiu. To było moje 
marzenie, które się spełniło! Dzięki 
dużemu wsparciu ludzi z mojego otoczenia 
mogłem wziąć udział w programie, który 
wcześniej bardzo mi pomagał. Ludzie 
pracujący w tym programie przygotow-
ali dla mnie scenariusz i później mogłem 
zagrać! Ostatnio, w czasie lockdownu, 
nauczyłam się korzystać z  
aplikacji Zoom.
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Ostatnio, w czasie lockdownu, nauczyłam się 
korzystać z aplikacji Zoom. Musiałam się tego 
nauczyć. Ostatnio nauczyłam się wysyłać e-maile. 
Nauczyła mnie tego Jagoda. Teraz mogę wysyłać 
e-maile do jednej osoby, grupy osób, a nawet 
z załącznikiem. Ostatnio nauczyłam się lepiej 
korzystać z Facebooka, moi przyjaciele mi w tym 
pomogli.

M A R I A  K R Z E M P E K 

Rok temu dostałam pierwszą pracę, a teraz pracuję w urzędzie miasta! Ostatnią 
rzeczą, którą zrobiłam po raz pierwszy było spędzenie wakacji w Warszawie.  
Spotkałam dużo miłych ludzi.
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L A R S  J Ä R L I N G  H U Ś T A  S I Ę  P O  R A Z 
P I E R W S Z Y  W  Ż Y C I U .

Co Ty chciałby zrobić po raz pierwszy?

https://www.youtube.com/watch?v=G-etqS9-umw



Na początku było to trochę przer-
ażające i Byłem przerażony. To było 
zupełnie inne.
Kiedy samolot wystartował, wył!
To było jednocześnie przerażające i 
zabawne.
Moje ciało drżało. Myślę, że znów 
polecę,
ale chciałbym trochę poczekać.
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N I S S E  E L L B Ä C K  L A T A  P O  R A Z 
P I E R W S Z Y  W  Ż Y C I U .
 
Co Ty chciałby zrobić po raz pierwszy?

https://www.youtube.com/watch?v=fpQq-d7guks
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Recently, I went alone for a blood test, I paid for it myself, and the next day I also  went to the dentist by myself!
Ostatnio, Sam poszedłem na pobranie krwi, sam za nie zapłaciłem i kolejnego dnia sam  
poszedłem do dentysty.

S E B A S T I A N   W Ł O D A R E K

Ostatnie co zrobiłam po raz  
pierwszy to prowadzenie 
warsztatów teatralnych i gier 
integracyjnych dla uczestników 
projektu  
międzynarodowego Nowi 
Liderzy. Wcześniej prowadziłam 
podobne zajęcia dla dzieci w 
Warsztacie Terapii Zajęciowej. Po 
raz pierwszy byłam prowadzącą 
takich warsztatów. Dwa lata 
temu zapisałam się na kurs 
nurkowania. Na pierwszych 
zajęciach po raz pierwszy w życiu 
zanurkowałam  
i dotknęłam dna basenu.

S Y L W I A 

Z A R E M B S K A
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R O L F  H E N D I L - F O R S S E L L  
P O  R A Z  P I E R W S Z Y .

Podniosłem wcześniej 200 kilogramów.  
Podnieśliśmy go z pięcioma kilogramami.  
To było tak łatwe, że pojechaliśmy na 210 
kilogramów. To było miłe uczucie. Rekord 
mojego trenera wynosi 217,5 kg. Mój następny 
plan to 220 kilogramów.
Widzę WM. 300 kilogramów.
Martwy ciąg nie jest jeszcze gałęzią olimpi-
jską.

https://www.youtube.com/watch?v=RaA8DmUBtyU




